
 دولت: پرونده سنگینی علیه آمریکا 
تهیه شده است

آمریکا گرفتار در چاه تحریم ایران!
نمایندگان آمریکا: تحریم های ایران بیشتر شود

تهدید  آمریکا  طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
می کند و ایران پیگیری حقوقی! روز گذشته معاون حقوقی 
رئیس جمهور با بیان اینکه در کنار تمام این جنایات بحث 
تحریم ها نیز مطرح است، گفت: آمریکا  چند دهه است که 
برای فشار آوردن به ایران از هیچ ابزاری کوتاهی نکرده و 
تحریم های بسیاری را علیه ایران اعمال کرده است. میلیون ها 
نفر در ایران با شدیدترین تحریم ها در معرض مشکلات فراوان 
قرار گرفتند و همان زمان بود که یکی از مسئولان آمریکا  
گفت اگر مردم ایران به دنبال خوردن غذا هستند باید به حرف 
ما گوش کنند. محمد دهقان تصریح کرد: آمریکایی ها از هر 
وسیله نامشروعی برای رسیدن به هدف نامشروع خود استفاده 
کردند و به دنبال آن بودند تا با ایجاد فشار بر مردم حکومت را 
از هم ببرند. در حوزه تحریم ها پرونده سنگینی علیه آمریکا 
تهیه شده است. ده ها جلد سند علیه این تحریم ها آماده شده 
است و برای مقابله با تحریم های علیه ایران هر اقدامی انجام 
می شود. وی افزود: پرونده حاج قاسم سلیمانی در مرحله آخر 
است و کارشناسی های لازم درباره پرونده جنایات آمریکا 
علیه فرمانده مجاهدین در مراحل پایانی است و به زودی به 
اتمام می رسد تا همه مردم دنیا شاهد جنایات آمریکا باشند و 
کسانی که همچنان دل به آمریکا  بسته اند و با افتخار خود را 

غرب گرا می دانند به هوش بیایند.

  نامه نمایندگان آمریکا چه بود؟
از سوی دیگر نیمی از اعضای مجلس نمایندگان آمریکا با 
امضای نامه ای از جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا خواستند 
که اقدامات بیشتری را برای جلوگیری از برنامه هسته ای 
ایران انجام دهد و برای اعمال مجدد تحریم های سازمان 
ملل علیه ایران آماده شود. اگرچه در این نامه که رسانه 
»جوئیش اینسایدر« به نسخه ای از آن دست یافت، هیچ 
اشاره ای به مذاکرات یا توافقات احتمالی با ایران نشده 
است، اما نشان دهنده فراگیرترین درخواست متحد در میان 
دموکرات های مجلس نمایندگان از زمان روی کار آمدن 
بایدن، برای اتخاذ گام های تهاجمی تر علیه برنامه هسته ای 
ایران است. در این نامه که روز جمعه ۲ تیر ارسال شده، ۲۴۹ 
قانون گذار - از جمله ۱۳۳ دموکرات و ۱۱۶ جمهوریخواه - 
آن را امضا کرده اند. نامه مجلس نمایندگان که آیپک، لابی 
طرفدار اسرائیل در آمریکا، از نگارش آن حمایت و آن را 
تشویق کرد، پس از نامه مشابهی از سوی جمعی از نمایندگان 
مجلس سنا منتشر شد که مستقیما مذاکرات با جمهوری 
اسلامی را مورد تردید قرار می دهد. در آن نامه  که ۳۱ خرداد 
منتشر شد ۲۶ سناتور آمریکایی از جو بایدن خواستند که از 
دستیابی ]ادعایی[ جمهوری اسلامی ایران به سلاح هسته ای 

جلوگیری کند. 

  چالش تحریم های ایران برای ترامپ
روزنامه نیویورک تایمز درباره موضوع نگهداری اسناد 
محرمانه مربوط به ایران توسط دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
پیشین آمریکا  که یکی از اتهامات مطرح شده علیه او در 
دادگاه این کشور است، نوشت: به نظر می رسد که یک فایل 
صوتی از دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشین که مربوط به 
سال ۲۰۲۱ است و او در آن به یک »سند فوق محرمانه« 
درباره ایران اشاره می کند که نمی تواند به دلیل پایان دوره 
خدمتش در ریاست جمهوری آن را فاش کند، با اظهارات 
اخیر او مبنی بر اینکه این اسناد صرفا گزارش ها و مقالات 
مطبوعاتی بوده اند، مغایرت دارد. نیویورک تایمز در ادامه 
نوشت: دادستانی فدرال در روند بررسی اتهامات وارده علیه 
ترامپ مبنی بر اینکه او با بی دقتی درباره اسناد محرمانه پس از 
ترک کاخ سفید، امنیت ملی آمریکا  را به خطر انداخته است، 
بخش هایی از متن مکتوب این فایل صوتی دو دقیقه ای را ذکر 
کرد. در ادامه این مطلب آمده است: این فایل صوتی مربوط 
به مکالمه ترامپ در ژوئیه ۲۰۲۱ با یک ناشر و یک نویسنده 
است که روی نوشتن کتاب خاطرات مارک مدوز، آخرین 
رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا در زمان ریاست جمهوری 
ترامپ کار می کردند. در این فایل، ترامپ درباره چیزی صحبت 
می کند که آن را برنامه ای »سری« درباره ایران تلقی می کند. او 
مدعی می شود که این برنامه توسط وزارت دفاع و ژنرال مارک 
میلی، رئیس فعلی ستاد مشترک ارتش آمریکا  طراحی شده. 
ترامپ حین این بحث، در حال تکذیب کردن این موضوع بود 
که مارک میلی نگران ممانعت از ایجاد یک بحران توسط ترامپ 
درباره ایران پس از شکست او در انتخابات ۲۰۲۲ بوده است. 
نیویورک تایمز می گوید، این فایل صوتی که احتمالا به عنوان 
مدرکی در محاکمه ترامپ در زمینه این اسناد به کار خواهد 
رفت، اولین بار توسط شبکه سی ان ان به طور علنی منتشر شد 
و نیویورک تایمز نیز یک  نسخه از آن را در اختیار دارد. طبق 
گزارش این روزنامه، در این فایل صوتی شنیده می شود که 
ترامپ در این جلسه می گوید »اینجا را ببینید. نگاه کنید.« 
سپس به نظر می رسد که او چیزی را به حاضران در جمع نشان 
می دهد. ترامپ در ادامه می گوید که این اسناد »فوق محرمانه  
و سری  هستند، این اطلاعات محرمانه است.« بر اساس 
گزارش نیویورک تایمز درباره این فایل صوتی، ترامپ در این 
جلسه می گوید که »من به عنوان رئیس جمهور می توانستم 
این]اطلاعات[ را فاش کنم اما الان نمی توانم.« انتشار علنی 
این فایل صوتی در پی این انجام شده است که ترامپ اخیرا 
در گفت وگویی با فاکس نیوز گفت که او هیچوقت وجود یک 
برنامه نظامی محرمانه آمریکا  برای حمله به ایران را به کسی 
نشان نداده است. به رغم شواهد موجود در یک فایل صوتی که 
در بردارنده بخشی از بحث و مجادله او درباره مارک میلی، 
رئیس ستاد ارتش آمریکا درباره چنین برنامه ای است، ترامپ 
به فاکس نیوز گفت که در این زمینه »سندی وجود نداشت.« 
ترامپ توضیح داد: هیچ سندی در کار نیست. آن ها مقالات و 
گزارش های مطبوعاتی بودند. رونوشتی از مقالات و مجلات 
بودند. هیچ سندی در کار نبود. او ادامه داد: آن ها یک دسته 
بزرگ از روزنامه و مقالات و چیزهای دیگر مربوط به ایران و 
موضوعات دیگر بودند. رئیس جمهور پیشین آمریکا  ادامه داد: 
چیزی برای فاش کردن وجود نداشت. این ها گزارش های 

روزنامه ها و مجلات و مقالات بودند.

یکشنبه  ملی- حمید شجاعی:  آرمان 
چهارم تیرماه بود که اعضای جبهه اصلاحات 
برای انتخاب دبیرکل جدید این نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلب  تشکیل جلسه دادند. ۳۱ حزب 
عضو جبهه اصلاحات در کنار ۱5 عضو حقیقی 
با بررسی گزینه های موجود برای دبیرکلی این 
نهاد از میان آذر منصوری، دبیرکل حزب اتحاد 
ملت، محسن هاشمی رفسنجانی، رئیس شورای 
مرکزی حزب کارگزاران و حسین مرعشی، دبیرکل 
حزب کارگزاران با اکثریت آرا آذر منصوری را 
به دبیرکلی جبهه اصلاحات ایران برگزیدند که 
برای نخستین بار یک بانوی اصلاح طلب در این 
جایگاه قرار بگیرد. جالب اینکه نگاهی به آرای داده 
شده به آذر منصوری نشان اجماع اصلاح طلبان  
روی یک گزینه دارد. چنانکه وی از ۳۱ رأی از 
آرای اعضای ۴۱ عضو حاضر در جلسه را به دست 
آورد و به عبارتی دو سوم آرای اعضای این جبهه 
را کسب کرد. برخی این نوع رویکرد در جبهه 
اصلاحات را نشان از فصل جدیدی از رویکرد 
اصلاح طلبان بر مبنای پیش روی در جهت تحولات 
جامعه می پندارند و وقتی یک بانوی اصلاح طلب 
به دبیرکلی بالاترین نهاد اجماع ساز این جریان 
می رسد یعنی اصلاح طلبان می خواهند رویکرد 
کلی خود را در خصوص برخی مسائل تغییر دهند 
و با مطالبات جامعه خود را هماهنگ  کرده و پیش 
روند. این در حالی است که جریان اصلاحات در 
دوره گذشته خود با ریاست بهزاد نبوی چریک 
خستگی ناپذیر خود فعالیت می کرد و انتخابات 
مجلس ۹8 و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ نیز وی 
ریاست این جبهه را برعهده داشت. در خصوص 
عدم کاندیداتوری وی یا عدم ادامه فعالیتش نیز 
روایت ها بسیار است. چنانکه برخی می گویند دوره 
کاری وی در جبهه اصلاحات به اتمام رسیده و از آن 
جهت وی به دلیل کهولت سن کنار کشیده است 
و عده ای نیز بر این باورند که نبوی به خاطر برخی 

اختلافات موجود در جبهه از آن کناره گیری نموده 
که به نظر روایت نخست معتبر تر می نماید. نکته 
مهم اینجاست که در انتخابات سال ۹8 و ۱۴۰۰ 
به دلایل مختلفی اصلاح طلبان نتوانستند توفیق 
چندانی حاصل کنند. حال باید دید با تغییر در راس 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان چه راهبردها، برنامه ها 
و طرح نویی برای ترغیب مردم در جهت مشارکت 
در انتخابات و حمایت از آنها برای حضوری موفق در 

انتخابات مجلس داشته باشند.
 

   انتخاب منصوری؛ پیام تحول به جامعه 
است

دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها 
در خصوص انتخاب آذر منصوری به دبیر کلی 
جبهه اصلاحات ایران اظهار داشت: این انتخاب به 
نظر من همسو با تحولات جاری در متن جامعه، 
توجه بیشتر به جایگاه زنان در سطوح مدیریتی 
و تجلی این مطالبه در سطح این نهاد سیاسی و 
اجماع ساز اصلاح طلبان است که خود می تواند 
به نوعی برای چنین تحولی در احزاب و دیگر 
جبهه های سیاسی الهام بخش باشد. برای اولین 
بار در مدیریت یک جبهه سیاسی در ایران یک 
زن قرار می گیرد. محمود صادقی به »آرمان ملی« 
گفت: در واقع جبهه ای که ۴۶ عضو، متشکل از 
۳۱ حزب و ۱5 عضو حقیقی، دارد که همه احزاب 
و اشخاص آن با تجربه هستند وقتی ایشان را 
به عنوان رئیس جبهه انتخاب می کنند این پیامی 
مترقی متضمن احترام به کرامت انسانی زنان 
به عنوان عناصر فعال و پیشگام در عرصه حیات 
اجتماعی و سیاسی جامعه است. عضو جبهه 
اصلاحات ایران بیان کرد: علاوه براین به لحاظ 
رویکرد تحول خواهانه ای که خانم منصوری 
دارند پیام دیگر این انتخاب این است که جبهه 
اصلاحات با این انتخاب خود پیام تعمیق و ارتقای 
سطح کیفی رویکردها و مطالبات خود را می دهد و 

در واقع پیام تحول خواهانه به جامعه می فرستند. 
نماینده مردم تهران در مجلس دهم در خصوص 
اینکه آذر منصوری پس از بهزاد نبوی چه میزان 
می تواند در جبهه اصلاحات همگرایی، اتحاد و 
اجماع در جهت رویکردهای واحد اتخاذ کند، 
بیان کرد: توجه داشته باشید که آقای مهندس 
نبوی استعفا ندادند بلکه دوره قبل تمام شده و 
برای دور جدید انتخابات برگزار شده است. آقای 
نبوی جایگاه خود را دارند و عضو جبهه هستند 
و خودشان هم از کاندیداتوری خانم منصوری 
حمایت کردند و پس از رأی گیری هم اعلام 
کردند که به خانم منصوری رای داده اند. صادقی 
تاکید کرد: از ۴۰ نفر حاضر در مجمع عمومی ۳۱ 
نفر یعنی بالای دو سوم به ایشان رای دادند که رای 
کم سابقه ای است و نشان می دهد که ایشان از این 
جایگاه برخوردار هستند. بعد از انتخاب هم چه در 
رسانه ها و چه در گروه های اجتماعی خود اعضای 
حقیقی و حقوقی جبهه اصلاحات ضمن ارسال 
پیام های تبریک آمادگی خود را برای همکاری 
صمیمانه با ایشان اعلام کردند و جوی سرشار از 
امید، همکاری، حمایت و هم افزایی بیش از پیش 
در جبهه شده که نویدبخش پویایی بیشتر در 
این جبهه است. این تحول در بدنه احزاب نیز با 

استقبال زیادی روبه رو شده است.

 ظرفیت و توانمندی زنان جدی گرفته 
شود

یک عضو حزب اتحاد ملت در خصوص انتخاب 
دبیرکل جدیدی جبهه اصلاحات اظهار داشت: 
تاکید بر این است که خانم ها در احزاب و شورای 
مرکزی آنها حضور داشته باشند و غیر از احزاب 
زنانه دبیرکل حزب اتحاد ملت خانم منصوری 
انتخاب شد که خود یک پیام و تحول بود که رخ داد 
و ارزیابی ها نشان می دهد که موفقیت حاصل شد و 
اداره حزب اتحاد خوب پیش می رود. سیدمحمود 

میرلوحی به »آرمان ملی« گفت: در جبهه 
اصلاحات نیز این احساس و ضرورت جدی پیش 
آمد و ظاهرا آقای خاتمی هم در دیدار با تعدادی 
از خانم های اصلاح طلب اینگونه گفته بودند که 
خوب است خانم ها در ریاست جبهه مورد توجه 
قرار بگیرند. وی افزود: افراد مستعد دیگری هم 
بودند ولی به نظر می آید یک اراده مناسبی شکل 
گرفت که ریاست جبهه را به یک خانم واگذار کنند. 
میرلوحی بیان کرد: خانم منصوری فعالیت های 
ارزش مندی داشته و فکر می کنم با انتخاب وی 
می توان پیام مهم و موثری را از این طریق به افکار 
عمومی و حاکمیت دادکه باید ظرفیت و توانمندی 

و صلاحیت  های بانوان را جدی گرفت.
 

 توجه بالای اصلاح طلبان به زنان 
یک عضو حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به 
انتخاب »آذر منصوری« به عنوان ریاست جبهه 
اصلاحات اظهار داشت: به عنوان ناظر بیرونی 
می توانم بگویم که حتما نیروهای سیاسی تر، 
با سابقه تر و توانمندتر در جبهه اصلاحات 
حضور دارند، اما شاید ملاحظاتی برای انتخاب 
خانم منصوری وجود داشته است. غلامحسین 
کرباسچی گفت: دلیل انتخاب خانم منصوری 
به عنوان رئیس جبهه اصلاحات را باید از اعضای 
این جبهه پرسید. وی ادامه داد: احتمالا با توجه 
به جریانات اخیری که در کشور اتفاق افتاد، جبهه 
اصلاحات تصمیم گرفتند به خانم ها جایگاهی 
دهند تا در افکار عمومی هم اثر مثبتی گذاشته 
شود، بنابراین با توجه به شرایط جامعه تصمیم 
گرفتند پس از چندین دوره که ریاست جبهه 
در اختیار آقایان بود، این نوبت ریاست برعهده 
یک خانم باشد. دبیرکل پیشین حزب کارگزاران 
سازندگی بیان کرد: ممکن است خانم ها در 
مجموعه سیاسی به فراموشی سپرده شوند، اما 

در اصلاح طلبان توجه زیادی به خانم ها می شود.
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انتخاب دبیرکل جدید جبهه اصلاحات در گفت وگوی »آرمان ملی« با فعالان اصلاح طلب: 

اصلاحاتزنانهمیشود

آرمان ملی – مطهره شفیعی: چند زمانی است که اتومبیل 
به موضوع مهمی در کشور تبدیل شده است. از اظهارات مصطفی 
میرسلیم درباره عدم تفاوت میان ۲۰۶ و لندکروز و چالش هایی که 
پس از آن ایجاد شد تا ادعای اعطای اتومبیل شاسی بلند به نمایندگان 
مجلس! اتومبیل ظاهرا ترمز ندارد و دیروز بار دیگر حاشیه ساز شد. در 
روزهای اخیر دوباره بحث اهدای حواله واردات خودرو به بازیکنان 
تیم ملی برای صعود به جام جهانی داغ شده است. این موضوع 
واکنش های زیادی را به دنبال داشته و خیلی ها از اهدای حواله به 
بازیکنان تیم ملی در شرایطی که مردم عادی برای خرید خودروهای 
داخلی دچار مشکل هستند و باید در قرعه کشی شرکت کنند، انتقاد 
کرده اند. از طرفی خیلی ها می گویند اگر بابت صعود به جام جهانی 
به بازیکنان فوتبال حواله خودرو داده شده، پس چرا به ورزشکاران 
رشته های دیگر بابت کسب مدال طلای المپیک و مسابقات جهانی 
چنین پاداشی تعلق نگرفته است. اول تیر خبرآنلاین نوشت: »در زمان 
برگزاری جام جهانی اعلام شد که حواله واردات خودرو خارجی به 
بازیکنان تیم ملی اهدا شده است. روز گذشته مشخص شد که خودرو 
5 بازیکن تیم ملی وارد گمرک بوشهر شده است. از میان این 5 نفر، علی 
قلی زاده، پیام نیازمند و احمد نوراللهی اقدام به واردات خودرو پورشه 
ماکان کردند. این خودرو در حال حاضر در بازار ایران با مبلغ ۱8 میلیارد 

معامله می شود و ارزش دلاری آن نیز حدودا 5۲ هزار دلار است.«

   مجلس ورود کرد
موضوع اجازه واردات خودرو به فوتبالیست ها به مجلس کشیده 
شد. روز گذشته یک نماینده مجلس گفت: واردات خودروی نو 
توسط فوتبالیست ها را به فال نیک می گیرم چون احتمالا قرار 
است برای بقیه هم این اتفاق رخ دهد اما شنیده ام )البته رد یا تائید 
نمی کنیم( که در کنار فوتبالیست ها برخی از مدیران فوتبالی هم 

از فرصت استفاده کردند آن ها هم در این میان چند ماشین برای 
خودشان ثبت سفارش کردند که من این را حتما به صورت ویژه 
پیگیری می کنم. جلال رشیدی کوچی درباره واردات خودروی 
دست اول خارجی توسط بازیکنان فوتبال بیان کرد: این برای 
من هم سوال بود و چون می خواستم مطمئن بشوم نه صحبتی 
درباره اش کردم و نه در فضای مجازی واکنشی نشان دادم، اما در 
حال حاضر برای من بر اساس اسناد و مدارکی که به دستم رسیده 
مسجل شده که این اتفاق افتاده و این بسیار مهم است که ببینیم 
چرا این اتفاق رخ داده است. این نماینده مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: من فی نفسه به این که به فوتبالیست ها مجوز واردات 
بدهند، مشکلی ندارم؛ اما به همه اجازه واردات خودروی نو بالای 
۲5۰۰ سی سی بالای ۲5 هزار دلار دهند. اگر قانون منع کرده است 
باید برای همه ممنوع باشد ما نمی توانیم قانون را شخصی اعمال 
کنیم، دوست داریم به فوتبالیست ها ماشین خارجی بدهیم، چون 
رفته اند جام جهانی، دوست داریم به بقیه مردم ندهیم. فلذا با اصل 
موضوع خیلی مشکلی ندارم به شرط این که برای مردم عادی 
هم این اتفاق رخ دهد و این داستان را به فال نیک می گیرم چون 
احتمالا قرار است برای بقیه هم این اتفاق رخ دهد. وی خاطرنشان 
کرد: هنگامی که این گونه انحصار را ویژه برای ۱5 نفر، ۲۰ نفر و ۳۰ 
نفر ایجاد می کنیم و آن ها این ماشین ها را به کشور وارد می کنند 
و کسی نمی تواند جز این ها وارد کند حتما یک ماشین ۷۰هزار 
دلاری که امروز می آید مانند لندروز و یا هر ماشین ۱۰۰ هزار دلاری 
دیگری که به ایران می آید چون مدل مشابهی ندارد انحصار می شود 

قیمتش از 5 میلیارد تومان به 5۰ و یا ۶۰ میلیارد می رسد.

   مدیران فوتبال یا وارد کننده خودرو؟
رشیدی کوچکی ادامه داد: برای اولین بار است که بیان می کنم 

شنیده ام )البته رد یا تائید نمی کنیم( که در کنار فوتبالیست ها 
برخی از مدیران فوتبالی هم از فرصت استفاده کردند آن ها هم در 
این میان چند ماشین برای خودشان ثبت سفارش کردند من این را 
حتما ویژه پیگیری می کنم که ببینم آیا این اتفاق افتاده است یا خیر. 
مشخص است، حالا از کجا مشخص است؟ خودروهایی که می آید به 
اسم فوتبالیست ها می آید به دلیل اینکه انحصاری و محدود است به 
راحتی می توان استعلام گرفت و استخراج کرد. وی تاکید کرد: من 
با واردات خودرو برای فوتبالیست ها مشکلی ندارم به شرط این که 
برای همه مردم باشد و این را به فال نیک می گیرم چون به دلیل 
افزایش درصدی که برای بالای ۲5۰۰CC  به نظر می رسد دولت 
می خواهد این کار انجام دهد که کار درستی هم هست اما این که 

انحصاری شود، مشکل دارد.

     غیرقانونی است؟
لطف ا... سیاهکلی هم درباره واردات خودرو توسط بازیکنان 
فوتبال گفت: واردات خودروی دست دوم برای همه شخصیت های 
حقیقی و حقوقی آزاد است. اما واردات خودرو نو خیر، حتما باید 
توسط کسانی صورت گیرد که خدمات پشتیبانی ارائه دهند 
بنابراین باید شخصیت حقوقی داشته باشد. رئیس کمیسیون 
صنایع افزود: شخصیت حقیقی نمی تواند واردات خودرو تا به این 
لحظه برابر قانون انجام دهد. وی درخصوص این که اسامی بیرون 
آمده از بازیکنان نشان دهنده این است که آنان شخصیت های 
حقیقی هستند، اظهار داشت: شخصیت حقیقی نمی تواند واردات 
خودروی نو انجام دهد، شخصیت های حقوقی باید خودرو نو وارد 
کنند؛ چراکه باید صلاحیت واردات داشته باشند زیرا هنگامی که 
خودروی نو وارد می شود باید پشتیبانی شود و خدمات پس از 

فروش می خواهد. برابر قانون این کار ممنوع است. 

بعد از چالش شاسی بلند نمایندگان مجلس، نوبت مدیران فوتبالی شد

اتومبیل هایی با رانت غیرمجاز؟!
      نماینده مجلس: حتما پیگیری می کنیم

چرا مذاکرات ایران و آمریکا قرار 
نیست مکتوب شود؟

از مذاکرات پشت پرده تا 
پیشگیری از تقابل با کنگره

 بهشتی پور: دو طرف گفت و گوی 
محرمانه را پیش برند

تحولات پیرامون برجام از سوی تحلیلگران 
مختلف داخلی و بین الملی بررسی می شود 
و هر کسی از ظن خود به این مساله واکنش 
نشان می دهد. این در حالی است که طی هفته 
گذشته مذاکرات علی باقری کنی، رئیس 
تیم مذاکره کننده ایرانی با انریکه مورا، معاون 
هماهنگ کننده مذاکرات وین  بارقه های امیدی 
را در جهت احیای برجام در میان طرفین ایجاد 
کرده است. چنانکه علی باقری  در توئیتی نوشت: 
»جلسه ای جدی و سازنده با انریکه مورا در دوحه 
داشتم. در مورد طیفی از موضوعات از جمله 
مذاکرات و رفع تحریم ها به بحث و تبادل نظر 
پرداختیم.« با این حال برخی معتقدند که 
آمریکایی ها درصدد بازگشت به برجام نیستند 
و اهداف و مسائل دیگری را دنبال می کنند. چه 
اینکه برخی رسانه های آمریکایی مدعی شده اند 
که نمایندگان جمهوری خواه کنگره آمریکا قصد 
دارند مقامات عالی دولت جو بایدن را در رابطه با 
تلاش های مخفیانه برای تجدید توافقی هسته ای 
با ایران که آزاد شدن میلیارد ها دلار از پول های 
بلوکه شده این کشور را به دنبال خواهد داشت، 
احضار کنند. حال باید دید که در این میان شرایط 
برجام چگونه خواهد شد و در نهایت توافقی 

حاصل خواهد شد یا خیر. 
   سکوت مجلس به معنای تضعیف توان 

چانه زنی است
یک نماینده سابق مجلس اظهار داشت: 
مقابل  به شدت در  آمریکا  اعضای کنگره 
ابزار های  رئیس جمهور موضع گرفته اند و 
مختلف فشار را به کار بسته اند. طرف آمریکایی 
در جریان مذاکرات، فشار کنگره را به عامل و 
اهرمی تبدیل می کند تا امتیازات بیشتری از 
طرف ایرانی بگیرد. از سویی تفاهم نانوشته راهی 
است که دولت آمریکا برگزیده تا با آن کنگره را 
دور بزند. حشمت ا... فلاحت پیشه درباره هدف  
فعلی مذاکرات گفت: زمان برای شکل گیری 
برجام به غروب خود رسیده، چرا که بخش اعظم 
مفاد برجام از قابلیت اجرا، خارج شده است. حتی 
بخش عمده ای از ابزار های اجرایی رئیس جمهور 
ایالات متحده نیز کارکرد خاصی در احیای برجام 
ندارد. یکی از معدود ابزار های باقی مانده، یک 
تفاهم نانوشته است. رئیس جمهور ایالات متحده 
می تواند اعلام کند که در راستای منافع ملی 
این کشور، تفاهمی نانوشته را پیگیری خواهد 
کرد. تفاهم نانوشته در قالب برخی سیاست های 
اجرایی شکل می گیرد. این، راهی است که دولت 
ایالات متحده برای پیشگیری از تقابل با کنگره 
انتخاب کرده است. وی درباره اقدام نمایندگان 
کنگره آمریکا گفت: »برخلاف ایالات متحده که 
اعضای کنگره به شدت در مقابل رئیس جمهور 
موضع گرفته اند و ابزار های مختلف فشار را به کار 
گرفته اند، در مجلس ایران، نوعی سکوت برقرار 
است. جالب است که هم کنگره و هم مجلس ایران 
قوانینی مرتبط با وضعیت فعلی دارند. برای مثال 
متمم هایی که کنگره بعد از برجام تصویب کرد، 
کمک کرده که اکنون نیز بتواند به بایدن فشار 
بیاورد. در سمت مقابل، مجلس نیز قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع 
ملت ایران« را تصویب کرده است، اما عملا هیچ 
موضعی در قبال دولت نگرفته است. در نتیجه 
طرف آمریکایی در جریان مذاکرات، فشار کنگره 
را به عامل و اهرمی تبدیل می کند تا امتیازات 
بیشتری از طرف ایرانی بگیرد، این در حالیست که 
مذاکره کنندگان ایرانی خود را نماینده تام الاختیار 
تمام قوا مطرح می کنند و طرف آمریکایی متوجه 
می شود که قانون مصوب مجلس یعنی اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها، دور زده می شود. 
به اعتقاد من سکوت مجلس به معنای تضعیف 
توان چانه زنی است. رئیس کمیسیون امنیت 
ملی مجلس دهم ادامه داد: آمریکایی ها به این 
دلیل به دنبال توافق نانوشته با ایران هستند که 
موضوع ایران و دیگر مسائل سیاست خارجی 
آمریکا تحت الشعاع سه موضوع اوکراین، تضعیف 
راهبردی روسیه و رقابت هژمونیک با چین است؛ 
بنابراین آمریکا ترجیح می دهد موضوعش با 
ایران را مدیریت کند که لزوما به مفهوم حل 

اختلاف نیست. 
   مذاکرات پشت پرده جریان دارد

 یک کارشناس مسائل بین الملل درباره تکذیب 
گاه و بی گاه توافقات پشت پرده بیان کرد: موج 
شدید تکذیب های طرفین را می توان به ماه های 
قبل منتسب کرد، به ویژه زمانی که وزیر امورخارجه 
ایران اعلام کرد مذاکرات پشت پرده در جریان 
است، اما طرف آمریکایی این موضوع را اکیدا 
رد کرد، هرچند بعد ها مشخص شد که در واقع، 
مذاکراتی در جریان بوده است. حسن بهشتی پور 
گفت: جنس تکذیب های فعلی بسیار نرم تر و 
خفیف تر از دوره های پیشین است. اکنون به نظر 
می رسد که هم ایالات متحده و هم ایران به این 
نتیجه رسیده اند که باید مذاکره کنند. ایران درک 
کرده که بدون مذاکره، لغو تحریم ها امکان پذیر 
نخواهد بود، اسم این گفت وگو ها را هم »مذاکره 
برای پایان دادن به تحریم ها« گذاشته اند. آمریکا 
هم متوجه شده که تحریم ها گرچه فشار اقتصادی 
شدید به ایران وارد می کند، اما عملا نمی تواند مانع 
از پیشرفت هسته ای ایران باشد؛ بنابراین دو طرف 
با دو انگیزه متفاوت سر میز مذاکره نشسته اند، اما 
برای پیشگیری از افتادن در دام فضاسازی های 
رسانه ای، اولا مذاکرات را محرمانه پیش می برند و 
ثانیا خبری از هیچ متن مکتوبی نیست و به شکل 

نانوشته و تعهد در برابر تعهد پیش می رود. 
نارضایتی اصولگرایان 

از مجلس اصولگرا

اصولگرایان هم از عملکرد نمایندگان مجلس رضایت 
ندارند. محمدصادق کوشکی، فعال سیاسی اصولگرا درباره 
یازدهم گفت:  از عملکرد مجلس  میزان رضایت مردم 
نمایندگان مجلس یازدهم می گویند »ما مصوبات و چاره 
اندیشی های خیلی خوبی داشتیم« اما اگر مبنای رضایتمندی 
مردم از مجلس را میزان تحقق شعارهای نمایندگان در 
انتخابات سال ۱۳۹۸ بدانیم، بخش قابل توجهی از آن وعده ها 

محقق نشد. 
مخالفت با وزیر کشور 
خارج از انصاف است 

نماینده تهران در دفاع از رویکرد وزارت کشور برای 
پیگیری شفافیت و سلامت انتخابات اظهار داشت: اینکه در 
آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی، چارچوب هایی از 
سوی رئیس ستاد انتخابات کشور مشخص شود، رویکردی 
است که در انتخابات سال های گذشته هم مدنظر بوده است. 
رضا تقی پور افزود: اینکه برخی از نمایندگان مجلس در 
جزئیات این مصوبه حساسیت هایی را نشان می دهند، به نظر 

می رسد خارج از انصاف است. 

 سیدمحمود میرلوحی:  تاکید خاتمی هم
 بر ریاست زنان بر جبهه اصلاحات بود

محمود صادقی:  انتخاب آذر منصوری 
نویدبخش پویایی بیشتر در این جبهه است


